

## **Acta del consell del Carmel**

**DATA: 29 de novembre de 2017 a les 19:00 hores.**

**LLOC: Biblioteca El Carmel, Juan Marsé – Carrer de la Murtra 135**

---

### **Assistents:**

**-Taula:** Sra. Mercedes Vidal (Regidora d'Horta-Guinardó), Sr. Pau Gonzàlez (Conseller Tècnic d'Horta-Guinardó), Sra. Elena Tarifa (Consellera de barri del Carmel), Sr. Eduard Vicente (Gerent d'Horta-Guinardó), Sr. Frank Pérez (Vicepresident del Consell de Barri del Carmel).

**-Grups polítics representats: 6**

**-Entitats representades: 10**

**-Veïnes i veïns assistents: 70**

### **ORDRE DEL DIA**

- 1- Informació i retorn del govern sobre actuacions realitzades i/o previstes al barri.
- 2- Informació sobre l'activitat de la comissió de seguiment.
- 3- Informació sobre el debat i la situació actual respecte al recorregut de la Cavalcada de Reis.
- 4- Informació sobre l'estat actual del projecte del Casal de Barri de Llobregós 107.
- 5- Precs i preguntes.

---

### **1- Informació i retorn del govern sobre actuacions realitzades i/o previstes al barri**

---

La Consellera del Carmel inicia la sessió, i es disculpa en nom de la Regidora, que s'incorporarà a la taula més tard per un problema sobrevingut a l'agenda. Fa un breu repàs del funcionament del Consell de Barri i passa la paraula al Vicepresident del Consell de Barri, qui dedica unes paraules a la memòria de José Maria Chorén, recentment desaparegut. Recorda el seu paper dins el moviment associatiu del barri del Carmel, tant com a president de l'Associació de Veïns i de botiguers del Baix Carmel com per la seva activitat dins la comissió de seguiment del Consell de Barri del Carmel, entre altres.

La Consellera comença amb el primer punt de l'ordre del dia, d'informació i retorn de l'acció del govern:

-Anuncia que ja es va signar el conveni amb la Generalitat que permet l'arranjament definitiu de la plaça de l'Esvoranc. El Gerent del Districte explica, en línies generals, les característiques del projecte, que inclou la construcció d'un edifici d'habitatge públic amb un equipament a la planta baixa. Es preveu tenir redactada la proposta de projecte de la plaça durant la primera meitat de 2018, proposta que es compartirà i es

debatrà amb entitats i veïns per arribar a un projecte definitiu consensuat. Explica també que s'espera que durant el segon trimestre de 2019 s'iniciï la construcció dels habitatges per a finalment, urbanitzar la plaça al tercer trimestre de 2020. La previsió de finalització d'aquesta actuació, fruit de l'acord i el compromís entre Ajuntament i Generalitat, se situa cap a l'estiu de 2021.

-La Consellera explica que, des del 27-11-2017 s'estan portant a terme les obres d'arranjament del passatge de Ros, que finalitzaran a finals de 2018.

-El Gerent del Districte es refereix a les obres de millora del camp de futbol del Carmel, iniciades a l'agost de 2017 i que estan pràcticament finalitzades. La canalització de les aigües s'ha soterrat, s'han fet nous vestuaris...

-El Conseller Tècnic parla sobre la Rambla del Carmel. Explica la voluntat del govern de poder treballar amb el barri i tenir llesta abans d'acabar el mandat una proposta de remodelació que respondrà a la voluntat de millorar la connectivitat entre barris i a la intenció que la Rambla esdevingui un espai de trobada i d'usos ciutadans. Explica que a partir de gener de 2018 es farà un concurs d'idees per recollir noves propostes, incorporant també propostes anteriors, amb l'objectiu d'arribar a una proposta sòlida i conjunta. Aquestes propostes seran recollides per equips d'arquitectes o urbanistes que participin al concurs però sempre garantint la participació del veïnat en la definició del projecte.

-El Conseller Tècnic recorda que a Gran Vista l'aparcament i la pressió turística són ara mateix un problema. Els veïns de la zona han traslladat queixes al respecte i, després d'algunes reunions i propostes s'ha decidit l'impuls d'actuacions de millora a partir de desembre d'enguany.

-El Conseller Tècnic continua la seva intervenció, ara fent referència al Park Güell. Afirmar que el Districte és conscient que el servei d'autobús de les línies 24 i 92 no és satisfactori per als veïns i veïnes. D'altra banda, s'està treballant amb entitats de l'entorn per a mirar de recuperar el parc per al veïnat, i anuncia que durant el primer trimestre de 2018 es definirà com s'articula i es concreta aquesta estratègia.

-El Gerent del Districte pren la paraula per repassar diferents temes i/o demandes pendents:

- Facilitar l'accés a les escales del carrer Alguer: està prevista la programació d'una visita properament per valorar tècnicament les possibilitats d'intervenció en aquest punt.
- Neteja dels solars de Doctor Bové número 172, i del número 67 al 73: al propietari del primer, que és privat, se l'ha instat a responsabilitzar-se de la neteja i manteniment. Respecte al segon, de propietat municipal, s'està fent pressupost per intervenir properament.
- Finalització de la urbanització del carrer Alguer. S'està actualitzant un projecte ja existent i, un cop estigui enllestit, es mirarà de trobar pressupost per actuar.
- Arranjament dels Jardins de Jaume Planas: aquest tema es va tractar en la comissió de seguiment i està pendent de debat una proposta que inclou la creació d'un espai per a gossos.
- Pavimentació de carrers: recentment s'ha actuat a Moratín i a Santuari.

- Revisió d'un espai estret davant el mercat del Carmel, en concret a la parada del bus 119: es farà un projecte de millora per dur-lo a terme el més aviat possible.
- Instal·lació de paviment antilliscant a la vorera Llobregós amb Lluís Marià Vidal: es donarà ordre a la brigada de manteniment per actuar properament.

## **2- Informació sobre l'activitat de la comissió de seguiment**

---

El Conseller Tècnic passa al següent punt de l'ordre del dia: l'informe del Vicepresident sobre l'activitat de la comissió de seguiment.

El Vicepresident fa un recordatori de la composició i el funcionament de la comissió de seguiment. Fa una reflexió entorn a la necessitat que la comissió i el consell siguin espais més participatius i propositius, on no només es parli de temes relacionats amb obres i manteniment de la via pública. Explica que s'està treballant per modificar la dinàmica i propiciar espais per parlar d'altres temes que també preocupen al barri. Proposa vincular als Consells de Barri la feina que es fa des dels consells sectorials del Districte (Persones amb discapacitats, Salut...). Reivindica campanyes informatives sobre els canals municipals que permeten al ciutadà comunicar-se amb l'Ajuntament per incidències, queixes o reclamacions; pensa que així el Consell de Barri tindria més espai per destinar al debat de temes d'interès col·lectiu. També demana diversificar el lloc on es celebra el Consell per a més participació i difusió, i proposa que s'alternin la Biblioteca i l'Espai Jove Boca Nord. Es mostra crític, en nom de la comissió de seguiment, de la contractació externa de diagnòstics i anàlisis dels espais de participació. Seguidament, explica que des de la comissió s'està fent un treball específic entorn a l'espai públic, amb una perspectiva global, que es centra en 14 punts concrets i alguns més incorporats darrerament. Finalment, convida a la incorporació de noves entitats i persones a la comissió.

El Conseller Tècnic recorda la importància de la tasca de la comissió de seguiment i anima a participar-hi. També insisteix en la importància de canalitzar les coses petites a través de canals que s'han de donar a conèixer, com és el 010, la bústia ciutadana, entre d'altres. S'obre un torn de paraula sobre la feina de la comissió de seguiment.

Una veïna agraeix a l'Ajuntament la millora de les escales de la plaça Font d'en Fargues, i els bancs instal·lats. Recorda la necessitat d'escales mecàniques a Font de la Mulassa.

En Quim fa una crítica constructiva sobre la manca de participació per part dels veïns de Doctor Bové.

### **3- Informació sobre el debat i la situació actual respecte al recorregut de la cavalcada de reis**

---

El Conseller Tècnic recorda l'èxit de convocatòria que té la cavalcada, tot i les dificultats orogràfiques del territori. Explica que l'Ajuntament va plantejar a les entitats del barri que participen en l'organització la possibilitat de modificar el recorregut per incrementar la seguretat, facilitar l'organització de l'inici de la cavalcada així com també poder retirar els vehicles que estan estacionats al carrer Dante i dificulten el pas i el gaudi de la cavalcada.

Les entitats es van mostrar absolutament disconformes amb el canvi, per la qual cosa, després de diverses reunions, s'ha decidit mantenir el recorregut tal com estava els anys anteriors així com s'ha proposat seguir treballant propostes de millora conjuntament entre l'associacionisme del barri i l'administració per seguir fent una magnífica cavalcada. Seguidament s'obre un torn de paraula:

Una veïna pregunta perquè la cavalcada no baixa pel Carrer Calderón.

Un veí es queixa de la brutícia del Carrer Calderón de la Barca, i reclama que la Cavalcada passi de nou per aquest carrer.

El Conseller Tècnic contesta que és una decisió que es va prendre en un mandat anterior, per millorar la seguretat donada l'orografia del carrer Calderón de la Barca així com els girs. Per altra banda, l'inici als Jardins de Juan Ponce era molt difícil.

### **4- Informació sobre l'estat actual del projecte del casal de barri de Llobregós 107**

---

El Gerent del Districte comenta que tenen una dotació prevista d'un milió d'euros per fer aquest nou casal de Barri, que integrarà l'edifici on actualment es troba ubicat el Centre Obert ADSIS-Carmel i l'antic parc de neteja contigu. Durant l'any 2017, conjuntament amb les entitats, ja es van consensuar els usos de tots els espais. El Casal tindrà 800 m<sup>2</sup>. Cap al febrer de 2018 es disposarà del projecte executiu, i es començaran les obres al juny de 2018, amb un any de durada de les mateixes. Durant l'explicació, es projecten els plànols del futur equipament.

El Conseller Tècnic obre torn d'intervencions sobre el Casal de Barri.

Una veïna creu que la sala d'actes no la necessiten tan gran, i que s'haurien de prioritzar altres espais.

El Conseller Tècnic li respon que les mides de la sala d'actes es van consensuar amb les entitats, i que responen a la necessitat de disposar d'un espai gran per a determinades activitats.

Des de l'Associació 40 p'arriba 40 p'abajo es pregunta si és el plànol que es va consensuar a l'última reunió.

El Gerent del Districte li comenta que es l'última actualització del plànol, i el Conseller Tècnic l'anima a contrastar-ho i que ho comentis amb ells directament si detecten algun problema.

## 5- Precs i preguntes

---

La Consellera del Carmel obre el torn de paraula obert.

-David Romero: anuncia es reobrirà "Ràdio Horta-Guinardó" a partir del 15 de gener de 2018, i convida als veïns a escoltar-la. Pregunta perquè el CUAP més proper és a Horta i perquè no es reforça el bus 24. També s'interessa pel soterrament de la Rambla del Carmel i per les deficiències de manteniment a la Plaça de l'Esvoranc.

Salvador Barrau, de l'AAVV del Coll: fa una queixa sobre l'apropiació de la Plaça Gibraltar per part de l'escola allà existent, diu que en realitat és pública i no pertany a l'escola. També apunta sobre l'existència d'unes terres triàsiques a Horta Guinardó que creu desapareixeran i que sap que es farà una obra perquè passin els autobusos per sobre aquestes terres. Opina que es carregaran la cultura perquè passi l'autobús, i no vol que el Districte de Gràcia toqui les terres. Sobre el Carrer Santuari es queixa d'un problema de mobilitat; en concret comenta que hi ha un autobús que va des del Carmel cap a la Parròquia del Coll i que aquest, a la corba, envaeix el carril contrari i posa en perill altres vehicles. Li agradaria que es prengué alguna mesura al respecte.

Marcos Doctor Sánchez: diu que mai ha vist tanta brutícia al barri, sobretot dels gossos. Creu que ningú pren mesures quan es un tema que cada cop més preocupant. Es lamenta de la situació perquè considera que l'Ajuntament es mostra passiu davant la problemàtica.

Antonio González: es mostra totalment d'acord amb Marcos Doctor Sánchez, i creu que el mobiliari urbà està totalment afectat per excrements de gos a tot el barri. Assegura que no s'està complint la llei i que els cossos de seguretat no apliquen la normativa. Passa a enumerar llocs on hi ha afectacions sobre aquest tema, com ara, el Carrer Llobregós, Jaume Planes, etc. Reivindica sancions per a qui no compleixi amb la normativa, i recorda que aquests elements deteriorats de mobiliari urbà s'han de substituir i que els paguem tots els ciutadans. Demana aparcaments per les motocicletes al barri, ja que envaeixen les voreres. Sobre el Park Güell comenta que la zona de San Salvador i Farigola està abandonada.

Joaquim Gascó: explica que la zona de Doctor Bové-Passarell està totalment abandonada. Reclama una escala mecànica a la baixada de Passarell, ja que creu que no suposa una gran intervenció, i adverteix que s'estan recollint firmes per prioritzar aquesta demanda. Sobre el Park Güell reivindica que ha de ser dels veïns i veïnes, tot dient que els del Carmel no poden arribar al parc perquè l'únic camí que hi ha per accedir no té ni enllumenat, ni bancs. Apunta que hi ha mancances greus sobre les quals cal actuar.

Isabel Prieto: es queixa de voreres estretes, pals d'enllumenat a les voreres, brutícia....

La Consellera de Barri li recorda a David Romero que al principi d'aquest Consell han esmentat el tema de la reforma de la Rambla del Carmel i de la reurbanització de la

plaça de l'Esvoranc. Sobre el Park Güell diu que també han comentat que estan treballant el pla estratègic per recuperar-lo pels veïns i veïnes. Els hi agradaria sobretot que tingués un corredor verd i anima al veïnat a participar i fer aportacions. Respecte als excrements de gossos, saben que hi ha una normativa que sanciona a qui no recull excrements però es impossible controlar a tothom, i recorda que tots han de ser més cívics.

La Regidora del Districte es disculpa per haver arribat tard, ja que estan treballant temes de contaminació atmosfèrica aquests dies. Sobre brutícia amb gossos recorda que hi ha una ordenança en marxa i que volen crear espais on els gossos puguin anar lliurement. Un cop aquests espais estiguin fets, se sancionarà amb més intensitat a qui incompleixi amb la normativa. Emfatitza que a cada Districte hi haurà un d'aquests espais com a mínim. A Antonio González li dóna la raó respecte a les motos, recorda que a cada pavimentació de carrer ja es fan aparcaments a la via pública per a les motocicletes. Respecte al Carrer Passarell, cal seguir ampliant voreres, i pel que fa als temes dels pals d'enllumenat, el problema es soluciona quan es reurbanitza un carrer, per la qual cosa, poc a poc, aquesta problemàtica va desapareixent als barris. Sobre el Park Güell convida a Antonio González a les sessions que s'estan fent perquè creu que la seva opinió és molt valuosa.

Rosa Ramos: es queixa sobre la neteja dels contenidors, ja que tenen brutícia per fora i a la zona baixa d'aquests.

Encarna Sánchez Alcalá: es queixa del trànsit al Carrer Mühlberg, ja que no és un carrer per al vianants. Pregunta perquè al Carrer Santuari es pot aparcar a una banda del carrer dissabtes i diumenges i al Carrer Mühlberg no es permet. Al camí als antiaeris reclama papereres i urinaris, control del consum d'alcohol i més seguretat en general. Es queixa que no tenen contenidors de reciclatge.

Elena Martínez Albertos: els veïns de Doctor Bové reclamen fitons a l'inici i final del autobús 24 i al final de Doctor Bové-Gran Vista. Reclama semàfors de vianants a la zona i també a Penyal.

Irma Gracia Valero: representa a uns veïns de Doctor Bové, i explica que a la parcel·la Font de la Mulassa-Doctor Bové està totalment abandonada, i amb l'associació "Pro Gat" els hi agradaria netejar l'espai i condicionar-lo; recorda que l'Ajuntament no ha donat resposta fins al moment a aquesta Associació i pregunta quan ho farà.

Marta Dalmau Paje: comenta que a Passeig Mare de Deu del Coll és impossible passar quan plou perquè patina. Sobre el tema dels gossos, assegura que la policia no passa a multar ni que la truquis. Respecte a Murtra amb Passeig Mare de Deu del Coll, es va dir que es farien habitatges protegits per gent gran i no s'han fet. També creu que els autobusos que van als antiaeris no tenen la freqüència adequada. Per finalitzar fa una reflexió sobre la poca gent que recicla.

La Regidora del Districte comenta que es passaran a neteja les demandes relatives als contenidors. Es parlarà amb la propietat del Delícias pel tema d'ocupar voreres i deixar net l'espai. Sobre Mühlberg, contesta directament a l'Encarna que es van ampliar voreres però recorda que la resta és calçada. Es mostra conscient del problema amb el turisme, i comenta que ja existeixen urinaris, però que a principis del 2018 els substituiran per uns de nous en un nou emplaçament més visible. Sobre contenidors de reciclatge és complicat posar-ne per les mides, però s'estudiarà i, en referència a les papereres, es passarà demanda. Respecte a la zona de Dr. Bové-Penyal, es pren nota de les actuacions que caldria realitzar en l'àmbit del camí escolar.

El Conseller Tècnic explica que es volen reubicar els contenidors del costat del restaurant Les Delícies, així com el plafó municipal, que resta molt amagat. S'ha demanat que s'informi de la freqüència de la neteja d'aquests contenidors i que es revisin per fer neteja extra. Sobre el final de Doctor Bové, s'ha comprovat que la finca es privada i que no hi poden actuar, però es valorarà l'entorn i s'està mirant de posar el semàfor a final de Dr. Bové-Penyal a principis del 2018. S'explicarà com avança el tema, perquè Mobilitat encara ha de dir si es viable o no ho és. Sobre fitons, es parlarà amb els veïns pel lloc específic que demanden. Respecte a la parcel·la de Font de la Mulassa, s'anirà informant. S'estudiarà el tema de Carrer Lorda i Mare de Deu del Coll, i a Llobregós amb Lluís Maria Vidal es valorarà paviment antilliscant.

En relació al solar destinat a habitatge dotacional, diu que sembla que ara s'està preparant el projecte tècnic, i s'anirà informant a mesura que avanci el projecte. Esta d'acord amb l'incivisme sobre el reciclatge. Respecte a Plaça Gibraltar, creu que hi ha un malentès amb la ubicació de les plaques, per tant es mirarà de solucionar l'abans possible, en coordinació amb el Districte de Gràcia.

La Consellera de Barri obre un últim torn de paraula.

Mercè està agraïda pel fet que hi hagi un corredor verd, es queixa de la brutícia, també a l'Escola de Fátima; hi ha herbes sense tallar, i expressa que els aparcaments de Gran Vista estan saturats.

Asunción comenta, sobre la Font de la Mulassa, que les voreres segueixen plenes de cotxes, i es queixa de la manca de solucions a les pendents.

Àngel es felicita que al juny de 2018 comencin les obres del Casal del Carrer Llobregós.

David diu que a Conca de Tremp s'hauria de posar una tira antilliscant provisional mentre no es soluciona el problema de forma permanent, ja que no només la gent gran rrellisca a aquella zona. També es mostra preocupat per un tema que creu ningú parla, i és que hi han pintades feixistes, racistes, nacionalsocialistes, tant a mobiliari urbà com a finques privades.

David Romero comenta que la reforma de la Rambla del Carmel es va proposar fa 8 anys i no ara, es queixa que la Consellera de Barri no li ha respost sobre el CUAP. Dóna la raó als veïns en el tema de les voreres i sap que no és possible passar amb cotxet o persones amb mobilitat reduïda.

Marc insisteix amb el tema dels gossos, que té molt difícil solució. Creu que l'Ajuntament té por de dur a terme accions contundents amb les infraccions ja que hi ha un cens molt gran d'animals. Reclama aigua a pressió sovint a les voreres, sobretot a l'estiu.

El Conseller Tècnic li dona la raó a la Mercè, s'està treballant per avançar en el tema de les afectacions. Sobre Font de la Mulassa, diu que s'està actualitzant la modificació del PGM i mirant com prioritzar zones. A l'Àngel li comenta que saben que moltes entitats necessiten local i que estan treballant per fer-ho possible. Explica que es mirarà de posar baranes en alguns carrers per la inclinació, sobretot quant plou.

En referència a la brutícia i pintades feixistes, comenta que l'Ajuntament actua ràpidament, i anima a avisar quan els veïns vegin pintades d'aquest tipus, ja que tenen tolerància 0 amb aquest tipus de simbologia al barri. Respecte al tema del CUA, explica que es va moure per un tema d'espais, tampoc és una decisió del mandat

actual però es volen millorar els serveis que dóna properament. Pel que fa al civisme i amos de gossos, els cossos de seguretat actuen i es fan campanyes a nivell de ciutat per posar-hi solució. Sobre males olors o millor neteja, comenta que és per un tema d'amplada de carrers i possibilitats de maniobrar, es mirarà i es donarà la resposta al Marc via correu electrònic quan sigui possible.

Agraeix la participació de tothom en el Consell i seguidament cedeix la paraula al Vicepresident del Consell de Barri, que vol fer un apunt final.

El Vicepresident del Consell de Barri agraeix la participació i reclama un Carmel per a tots del segle XXI, i recorda que al Consell de Barri es ve a treballar i a fer un barri de tots, sense excloure ningú per la seva condició o ideologia.

El Conseller Tècnic dóna per finalitzat el Consell a les 22:15 hores.